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5. august 2009

I medfør af § 36, stk. 1 i Landstingets  Forretningsorden fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Landsstyret:

Spørgsmål til Landsstyret: Ifølge tal fra Departement for Sundhed fremgård et, at der ud-

føres mellem 850 og 900 provokerede aborter,  med henvisning til  de tal skal jeg hermed 

fremsætte følgende spørgsmål:

1. Hvor stor er den gennemsnitlige årlige udgift for provokerede aborter i forhold til 

sundhedsbudgettet?

2. Hvor meget tid anvender de sundhedsfaglige personale på provokerede aborter som 

de ellers kan anvende på andre patienter?

3. Har Landsstyret en plan på hvordan man vil bringe provokerede aborter ned?

4. Hvis det er tilfældet, hvordan vil man bringe aborttallet ned?

(Medlem af Inatsisartut Malik Berthelsen, Siumut)

Begrundelse:

Enhver kan se, at provokerede aborter på mellem 850 og 900 er for mange for så lille en befolk-

ning. Dette betyder, at der i snit foretages mellem 70 og 75 provokerede aborter pr. måned.

Taget tallene fra Departement for Sundhed i betragtning får det en til at tænke på om abortindgreb 

tages for givet af befolkningen?

Vi er alle klar over, at borgere med behandlingskrævende sygdomme øges år for år og, at bevil-

lingen til sundhedsvæsenet sprænges hvert budgetår. Derfor er det ikke mindst med tanke på det 

store forventede udgifter Landskassen har i vente for de kommende år strengt nødvendigt med en 

stram og fornuftig prioritering.

Jeg mener, at hvis der er så mange provokerede aborter på trods af det store udbud af præventive 

midler, så er det på sin plads at stramme op omkring lovgivningen.
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Vi ved, at hvis man tillægger bøde som en sanktionsmulighed så er der flere der begynder at passe 

mere på, jeg er dog af den mening, at bødeforlæg ikke skal være en af de første muligheder, men 

lad mig dog komme med et eksempel:

Ved at stramme op om loven vedrørende færdsel på vejene hvor det er påbudt at tage sele på, så er 

flere begyndt at tage sikkerhedssele på under kørsel, ikke nødvendigvis for sikkerhedens skyld, 

men jeg er vidende om, at man tager den på for at forebygge risikoen for bødeforlæg.

Jeg er af den mening, at uønsket graviditet kan sideordnes med ovenstående. Jeg er overbevist om, 

at uønsket graviditet kan forebygges ved risikoen for at skulle betale udgifterne ved et abortind-

greb. Det kan nemlig ikke være alle 850-900 abortindgrebspatienter der bliver gravide ved et til-

fælde.
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